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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych (nr 1)
14 listopada 2019 r.
Komisja Mniejszości Narodowych i Etnicznych, obradująca pod przewodnictwem 
wicemarszałka Sejmu Włodzimierza Czarzastego, dokonała:

– wyboru prezydium Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Michał Nowak – zastępca dyrektora Biura 
Komisji Sejmowych; Andrzej Kniaziowski – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:

Dzień dobry. Witam państwa. Jak się gdzieś pomylę, to się nie śmiejcie, tylko pomagaj-
cie, bo to jest mój absolutny debiut w Sejmie, więc proszę o tolerancję w sposób miły 
i grzeczny.
Otwieram zwołane na podstawie art. 20 ust. 2 regulaminu Sejmu pierwsze posiedze-

nie Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych. Porządek dzisiejszego posiedzenia 
przewiduje wybór prezydium Komisji – przewodniczącego oraz zastępców przewodni-
czącego.
Zgodnie z art. 163a ust. 1 regulaminu Sejmu „uchwały komisji zapadają większością 

głosów w obecności co najmniej ⅓ liczby członków komisji”. Na podstawie listy obecności 
członków Komisji stwierdzam kworum.
Przypominam, że Komisja na podstawie art. 20 ust. 3 regulaminu Sejmu powołuje 

i odwołuje członków prezydium w głosowaniu jawnym większością głosów. Głosowanie 
jawne odbywa się przez podniesienie ręki i obliczenie głosów przez sekretarzy Komisji. 
Głosowanie przeprowadzimy według zasady: kto jest za, kto jest przeciw, kto się wstrzy-
mał od głosu. Wybór zostanie dokonany, jeżeli kandydat na daną funkcję uzyska zwykłą 
większość głosów, tzn. więcej głosów za niż przeciwnych. Głosy wstrzymujące się nie 
są brane pod uwagę.
Przystępując do wyboru przewodniczącego Komisji, zwracam uwagę, że w przypadku 

zgłoszenia większej  liczby kandydatów uzyskanie przez pierwszego w kolejności kan-
dydata zwykłej większości głosów spowoduje jego wybór na przewodniczącego Komisji. 
Głosowanie na pozostałe kandydatury stanie się bezprzedmiotowe.
Czy  powyższe  zasady  głosowania  i wynikające  z nich  konsekwencje  są jasne  dla 

wszystkich posłów i posłanek? Dziękuję serdecznie.
Proszę państwa, proszę o zgłaszanie kandydatur na przewodniczącą bądź przewod-

niczącego Komisji. Bardzo proszę, pani posłanka Monika Rosa.

Poseł Monika Rosa (KO):
Chciałam zgłosić panią posłankę Wandę Nowicką.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję serdecznie. Czy pani Wanda Nowicka się zgadza na kandydowanie?

Poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Zgadzam się i dziękuję bardzo za zgłoszenie.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję serdecznie. Czy są inne kandydatury na funkcję przewodniczącego albo prze-
wodniczącej Komisji?  Jeżeli nie ma,  to zamykam  listę. Przechodzimy w takim razie 
do głosowania.
Kto z państwa posłanek i posłów jest za wyborem pani Wandy Nowickiej na funkcję 

przewodniczącej Komisji? (9) Dziękuję serdecznie. Dobrze, pan sekretarz policzył. Kto 
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jest przeciw? (0) Kto się wstrzymał od głosowania? (1) Pani posłance bardzo gratuluję. 
Pani Wanda Nowicka została szefową Komisji.
Proszę państwa, przechodzimy do wyboru zastępców przewodniczącej. Na skutek 

ustaleń międzyklubowych zostałem poinformowany, że mogę wystąpić z propozycją, aby 
powołać dwóch zastępców pani Wandy Nowickiej. Czy są inne propozycje w tej sprawie? 
Tak, słucham.

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Panie marszałku, chciałbym zgłosić propozycję, by to było trzech zastępców. Z uwagi 
na to, że rozumiem, że będą zgłaszani przedstawiciele dużych klubów, a chciałem, jeśli 
już można, zgłosić rozważenie kandydatury posła Ryszarda Galli. Jeśli byłaby decyzja 
dotycząca zwiększenia tej liczby, to parę zdań powiedziałbym w uzasadnieniu. Dziękuję.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Pan Ryszard Galla. Dobrze, panie pośle. Przyjmuję ten wniosek, chociaż moim obowiąz-
kiem jest uprzejme przypomnienie, że na skutek ustaleń poszczególnych klubów była 
propozycja dwóch wiceprzewodniczących. Proszę bardzo.

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Panie marszałku, szanowni państwo, liczba osób, które zasiadają w prezydiach komisji, 
jest wynikiem ustaleń na poziomie prezydiów klubów. Chciałem tylko państwu przypo-
mnieć, że dokonywanie zmian jest możliwe, ale w tym momencie zwiększenie liczby osób 
zasiadających w prezydium może spowodować, że po prostu pojawią się później tego typu 
wnioski i pewne kwestie, dotyczące wyjaśnień na poziomie innych komisji.
W związku z tym, szanując zgłoszony wniosek, proponowałbym, szanowni państwo 

i panie marszałku, byśmy na chwilę obecną ograniczyli się do wyboru dwóch osób, które 
były, czy też dwóch kandydatur, bo tyle miało być wskazane wcześniej. Wniosek doty-
czący poszerzenia składu prezydium Komisji ewentualnie procedowalibyśmy na kolej-
nym posiedzeniu, kiedy też będzie to wyjaśnione na poziomie klubów. Nie jest to bowiem 
kwestia samych komisji, ale też ustaleń między poszczególnymi klubami parlamentar-
nymi i kołami poselskimi – bo to nie tylko kluby – dotyczących tego, jak wielkie są pre-
zydia.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję, panie pośle. Nie ukrywam, że mam podobne zdanie do pana posła, ale oczywi-
ście będziemy głosowali. Czy są inne wnioski w tej sprawie?

Poseł Zbigniew Konwiński (KO):
Mam prośbę do kolegi, żeby ten wniosek wycofał i żebyśmy się tym zajęli na następnym 
posiedzeniu Komisji. Rzeczywiście, to nam trochę ułatwi, jeśli... O wycofaniu mówi też 
kolega, który siedzi obok mnie i którego ten wniosek dotyczył.

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Jeśli tak, to...

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Tym bardziej, że jest to prośba kolegi z tego samego klubu parlamentarnego.

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Nie. Chciałem tylko powiedzieć jedno zdanie, że tradycją było w tej Komisji  jakby to, 
że ponad tymi uzgodnieniami zawsze przedstawiciele mniejszości, jeśli tacy byli, repre-
zentujący określone mniejszości, a pan Ryszard Galla jest takim, to... Zawsze było to bez 
problemy, ale w tej sytuacji to wycofuję.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Absolutnie szanujemy pana posła Ryszarda Gallę. Myślę, że jeżeli będzie taka potrzeba, 
żeby rozszerzyć skład z dwóch osób na trzy, to prezydia poszczególnych klubów to ustalą 
i w przyszłości państwo to zrobią.
Rozumiem, że pan poseł wycofuje ten wniosek.
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Przechodzimy w takim razie do głosowania. Nie, najpierw przegłosujmy liczbę zastęp-
ców. Jest zgłoszona propozycja, żeby było dwóch zastępców, zgodnie z ustaleniami pre-
zydiów naszych klubów.
Kto z pań posłanek i panów posłów jest za tym wnioskiem? (10) Kto jest przeciw? (0) 

Czy ktoś z państwa się wstrzymał? (0) Dziękuję serdecznie.
Przystępujemy do zgłaszania kandydatur na wiceprzewodniczących. Proszę bardzo, 

panie pośle.

Poseł Adam Śnieżek (PiS):
Chciałbym zgłosić kandydaturę pana posła Wojciecha Zubowskiego.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję serdecznie. Czy pan poseł wyraża zgodę?

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Tak, wyrażam.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję bardzo. Czy są inne kandydatury? Proszę bardzo, pani Monika Rosa.

Poseł Monika Rosa (KO):
Chciałam zgłosić kandydaturę pana posła Zbigniewa Konwińskiego.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję serdecznie. Czy pan poseł Zbigniew Konwiński się zgadza?

Poseł Zbigniew Konwiński (KO):
Tak.

Wicemarszałek Sejmu Włodzimierz Czarzasty:
Dziękuję, panie pośle.
Czy są inne kandydatury? Dziękuję serdecznie. Zamykam listę.
Ponieważ zgłoszona liczba osób jest taka sama, jaką ustalili państwo jako liczbę wice-

przewodniczących, propozycja  jest taka, żebyśmy przegłosowali te dwie kandydatury 
łącznie. Czy zgadzają się państwo na taką formę głosowania? Tak. Czy my to głosujemy, 
taką formę? Nie. W związku z tym bardzo proszę.
Kto z państwa jest za powołaniem pana Zbigniewa Konwińskiego i pana posła Woj-

ciecha Zubowskiego na funkcje wiceprzewodniczących Komisji? (11) Kto z państwa jest 
przeciw? (0) Kto się wstrzymał? (0) Dziękuję serdecznie.
Proszę państwa, dziękuję państwu serdecznie. Dziękuję za rozsądek i za to, że usza-

nowali państwo ustalenia poszczególnych prezydiów klubów. Gratuluję pani marsza-
łek. Gratuluję wiceprzewodniczącym. Dałem radę. Też dziękuję serdecznie. To był mój 
debiut. Zamykam posiedzenie. Dziękuję serdecznie.


